
 

PROTOKÓŁ NR 254/24 

POSIEDZENIA ZARZĄDU POWIATU WŁOSZCZOWSKIEGO  

w dniu 8 stycznia 2024 r. 

 

W posiedzeniu uczestniczyło czterech członków Zarządu (lista obecności w załączeniu) 

Dariusz Czechowski - Przewodniczący Zarządu, 

Łukasz Karpiński - Wicestarosta, 

Małgorzata Gusta - Członek Zarządu, 

Rafał Pacanowski - Członek Zarządu. 

 

Ponadto w posiedzeniu udział wzięli: 

Robert Suchanek     - Kierownik Wydziału Organizacyjnego i Ochrony Zdrowia, 

Zbigniew Matyśkiewicz - Przewodniczący Rady Powiatu Włoszczowskiego, 

Anna Szczukocka     - Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Oświaty i Spraw Społecznych 

Rafał Krupa      - Dyrektor ZOZ we Włoszczowie. 

 

 

 

Porządek posiedzenia: 
 

1. Zatwierdzenie porządku posiedzenia.  

2. Omówienie sytuacji związanej z funkcjonowaniem aptek na terenie Powiatu 

Włoszczowskiego w 2024 roku. 
3. Sprawy różne.  

 

Przebieg posiedzenia 

Posiedzeniu przewodniczył Dariusz Czechowski - Przewodniczący Zarządu. 

Ad.1.  

Pan Przewodniczący powitał wszystkich zebranych, przedstawił projekt porządku posiedzenia.  

Zarząd czterema głosami „za” zatwierdził porządek posiedzenia. 

Ad.2.  

Pan Przewodniczący poprosił p. Suchanka o przedstawienie znowelizowanych przepisów 

prawa farmaceutycznego. 

Pan Robert Suchanek wyjaśnił, iż znowelizowany art. 94 ustawy prawa farmaceutycznego 

wszedł w życie z dniem 1 stycznia br. w zakresie ustalania dyżurów dwugodzinnych w porze 

nocnej oraz czterogodzinnych w dni wolne od pracy. Analiza prawna nowego brzmienia 

przepisu w skali kraju wywołała szereg wątpliwości natury interpretacyjnej oraz stosowania w 

praktyce. Ustawa nie przewiduje czasu przejściowego do momentu uchwalenia nowych 

dyżurów przez Zarząd Powiatu. Wyjaśnił, iż przed zmianą ustawy dyżury pracy aptek 

uchwalała Rada Powiatu. Natomiast wątpliwości dotyczące stanu przejściowego wynikają z 

art. 19 ustawy zmieniającej ustawę prawo farmaceutyczne stanowiącego, iż uchwały w sprawie 

rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na danym terenie przyjęte przed dniem wejścia 

w życie ustawy zachowują moc do dnia wejścia w życie uchwały Zarząd Powiatu. W przypadku 

Powiatu uchwała Rady Powiatu dot. rozkładu godzin pracy aptek wygasła z dniem 31 grudnia 

2023 r. Interpretacja prawna ZPP sugeruje, aby na podstawie starej ustawy rady powiatu 

podjęły uchwałę w sprawie całodobowych dyżurów na okres I kwartału 2024 r., tłumacząc ten 

fakt tym, iż wprowadzenie nowej uchwały na już nowych zasadach potrwa do końca marca 

2024 r. Nadmienił, iż z tym poglądem nie sposób się zgodzić wiedząc, że od 1 stycznia br. 

wszedł w życie przepis wskazujący na dwugodzinne dyżury w porze nocnej i czterogodzinne 

dyżury w dni wolne od pracy finansowane ze środków NFZ. Dodał, iż przed zmianą ustawy 

apteki pełniły dyżury całodobowe bez żadnego dofinansowania zewnętrznego. Ponadto trudno 

jednoznacznie stwierdzić czy NFZ honorowałby uchwałę podjętą na starych zasadach, jako 

podstawę do finansowania dyżurów, bowiem przepisy przejściowe tej kwestii nie regulują, tak 



jak obecnie znowelizowany art. 94 ustawy prawo farmaceutyczne. Wskazał, iż już z początkiem 

grudnia 2023 r. podjęto działania, aby w jak najszybszym i najkrótszym czasie uchwalić dyżury 

według nowej procedury, stanowiące podstawę dla NFZ do ich finansowania. 

Pan Rafał Pacanowski zapytał czy na bazie nowych przepisów jest przypuszczenie, że apteki 

mogą niestosować się do nowych przepisów i czy są sankcje wobec aptek. 

Pan Robert Suchanek wyjaśnił, iż w ustawie są przewidziane sankcje jednak dotyczą one braku 

złożenia przez aptekę oświadczeń o spełnianiu wymogów wynikających z ustawy dotyczących. 

m.in. ilości personelu, możliwość zapewnienia asortymentu i braku przedłożenia rozkładu 

godzin pracy. 

Pan Rafał Pacanowski zapytał, co w przypadku złożenia oświadczeń przez wszystkie apteki  

o niespełnianiu warunków. 

Pan Robert Suchanek wyjaśnił, iż ustawa nie przewiduje takiej sytuacji, gdyż nakłada na apteki 

obowiązek przedłożenia oświadczenia o spełnianiu wymogów. Ustawodawca założył, że 

finansowanie dyżurów przez NFZ pozwoli aptekom na zatrudnienie farmaceutów w przypadku 

braku wykfalifikowanej kadry. Odpłatność jest tylko za dyżury aptek wynikające z art. 2 pkt 73 

i 74 ustalone uchwałą Zarządu tj. w porze nocnej bez przerwy przez kolejne 2 godziny zegarowe 

w przedziale czasowym między godzinami 1900 a 2300 i w dni wolne od pracy  

(tj. niedziele i święta) bez przerwy przez kolejne 4 godziny zegarowe w przedziale czasowym 

między godzinami 1000 a 1800. Ponadto Zarząd dokonuje wyboru przedziału czasowego na 

podstawie przeprowadzonej analizy potrzeb terenu lokalnego. W przypadku, gdy analiza 

wykaże, że na terenie powiatu koniecznym jest wyznaczenie dyżurów poza ww. ramami 

czasowymi to w takim przypadku finansowanie tych dyżurów jest z budżetu powiatu. Wyjaśnił, 

iż stawka za dyżur godzinowy zgodnie z ustawą wynosi 3,5 % minimalnego wynagrodzenia  

za pracę, z tym, że od stycznia br. stawka wynosi ona 148,47 zł, a od lipca br. wyniesie 

150,50 zł. Stwierdził, iż bez dobrej woli aptek i zrozumienia sytuacji ciężko nawiązać  

współpracę, ponieważ apteki kierują się rachunkiem ekonomicznym. Wskazał, iż do czwartku  

11 stycznia br. apteki mają termin do zgłoszenia gotowości do pełnienia dyżurów.  

Pan Rafał Pacanowski stwierdził, iż istnieje realne zagrożenie, że apteki nie będą realizować 

dyżurów.  

Pan Robert Suchanek wyjaśnił, iż w przypadku złożenia przez aptekę oświadczenia o braku 

możliwości pełnienia dyżurów, Zarząd ma możliwość zbadania prawdziwości złożonego 

oświadczenia poprzez wystąpienie do wojewódzkiego inspektora farmaceutycznego celem 

zbadania prawdziwości oświadczenia. Dodał, iż apteki mają prawny obowiązek złożenia 

oświadczenia.  

Pani Małgorzata Gusta zapytała czy w przypadku złożenia oświadczenia jednak przy braku 

chęci pełnienia dyżurów, to czy Zarząd ma prawo wskazać aptekę do dyżurowania. 

Pan Robert Suchanek odpowiedział, że taka sytuacja nie może mieć miejsca. Wyjaśnił, iż 

obecnie Zarząd wystąpił z informacją do aptek o potrzebie obsadzenia dyżurów i zgłoszenia się 

aptek. Ustawodawca przewidział, że w przypadku braku zgłoszeń Zarząd administracyjne może 

wyznaczyć aptekę, ale przed podjęciem uchwały musi wezwać podmiot prowadzący aptekę do 

złożenia oświadczenia i jeżeli ponownie apteka się uchyla od obowiązku jest możliwość 

nałożenia kary wysokości do 2 000 zł. 

Pan Rafał Pacanowski zapytał czy pomimo podjęcia uchwały, apteka wyznaczona do pełnienia 

dyżurów może ich nie wykonywać. 

Pan Robert Suchanek odpowiedział, że tak i w takiej sytuacji ustawa nie przewiduje wobec 

apteki żadnej sankcji. Wyjaśnił, iż uchwała Zarządu nie jest aktem prawa miejscowego.  

Pan Przewodniczący zapytał, za co dokładnie jest nakładana kara 2000 zł. 

Pan Robert Suchanek wyjaśnił, iż zgodnie z art. 129 bb nowej ustawy karze pieniężnej  

w wysokości do 2 000 zł podlega podmiot prowadzący aptekę ogólnodostępną, który nie 

przekazał informacji, o której mowa w art. 94 ust. 2 dot. przedłożenia rozkładu godzin pracy 

oraz drugą okoliczność do naliczenia kary stanowi niezłożenie oświadczenia przez aptekę.  

Pan Przewodniczący stwierdził, iż w przypadku braku pełnienia dyżurów ustanowionych 

uchwałą Zarządu, apteka nie ponosi żadnych sankcji, ustawa tego nie przewiduje.  



Pan Rafał Krupa wskazał, iż najwięcej pacjentów nocnej i świątecznej opieki jest do godziny 

2200, natomiast w przypadku, gdy po godz. 2400 pacjentem nocnej i świątecznej opieki jest 

dziecko to za każdym razem przyjmowany jest na oddział. Ponadto pacjenci SOR zawsze są 

zabezpieczeni, jeżeli chodzi o leki. 

Pani Anna Szczukocka wskazała, iż dostępność do leków powinna być zapewniona. 

Zacytowała słowa ślubowania, jakie składa farmaceuta, w którym ślubuje, że będzie 

wykonywał obowiązki mając zawsze na uwadze dobro pacjenta. W obecnej chwili, jest 

zwiększona zachorowalności oraz dodatkowo dochodzi pora zimowa, co powoduje trudności 

w realizacji recept. Wskazała, iż być może należy wystosować apel dot. dyżurowania, jako 

formę pośrednią, do kierowników aptek na terenie miasta Włoszczowa do chwili wypracowania 

konsensusu.  

Pan Robert Suchanek wskazał, iż w czwartek mija termin zgłoszeń aptek i możliwe, że w 

styczniu br. uda się podjąć stosowaną uchwałę dot. dyżurów. 

Pani Anna Szczukocka stwierdziła, iż apteka funkcjonująca przy ZOZ ze względów m.in. 

lokalizacyjnych byłaby najlepszym rozwiązaniem. Ponadto uważa, że gminy winny 

dofinansować dyżury 24 godzinne np. po 50 tys. zł rocznie i Zarząd ewentualnie mógłby 

prowadzić rozmowy w tym kierunku. 

Pan Rafał Pacanowski również uważa, że gminy powinny dofinansowywać dyżury 

proporcjonalnie do liczby mieszkańców.  

Pan Zbigniew Matyśkiewicz wskazał, iż najlepszym rozwiązaniem jest dyżur apteki położonej 

lokalizacyjnie najbliżej szpitala. Uważa, że należy rozmawiać z aptekami celem wypracowania 

najlepszego rozwiązania zaistniałej sytuacji, czy też uzyskania informacji jak apteki widzą 

spełnienie warunków ustawy.  

Pan Przewodniczący wyjaśnił, iż z kilkoma aptekami na terenie miasta prowadził wstępne 

rozmowy. 

Pani Anna Szczukocka wskazała, iż na stronie internetowej i mediach społecznościowych 

należy zamieścić informację dla mieszkańców dot. aktualnej sytuacji dotyczącej prac nad 

ustaleniem dyżurów aptek na 2024 r. wynikające z nowych przepisów. 

Pan Robert Suchanek wyjaśnił, iż procedura dotycząca ustalenia dyżurów została rozpoczęta 

już z początkiem grudnia 2023 r., aktualnie do 11 stycznia apteki mają termin na złożenie 

zgłoszeń i stosownych oświadczeń.  

Ad.3. 

Pan Rafał Pacanowski stwierdził, iż firmy zajmujące się zimowym utrzymaniem dróg winny 

dokładniej wykonywać odśnieżanie dróg. 

 

Na tym zakończono posiedzenie, które trwało w godz. 1410 – 1510. 

 

 

 

Protokolant:                                                                                        Przewodniczący Zarządu: 

 

Iwona Szafrańska                                             Dariusz Czechowski  


